
1ALUMINIJ
^asopis dru`be Talum d. d. Kidri~evo JANUAR 2014

Pomembni za dr`avo str. 4

Z ulitki soustvarjamo prihodnost Taluma str. 4–7

Ponudba celovitih re{itev za kon~ni trg str. 7–8

Sejem Euroguss 2014 str. 9

Adijo, se vidimo – Intervju str. 10–13

Zgodovina Taluma – Za~etek str. 20–21



^asopis dru`be Talum. Naslov uredni{tva: Talum, d. d., Tovarni{ka cesta 10, 2325 Kidri~evo, 

telefon: 02 79 95 108, telefaks: 02 79 95 103, e-po{ta: darko.ferlinc@talum.si.

Izhaja mese~no v nakladi 2300 izvodov. 

Uredni{ki odbor: Aleksandra Jelu{i~, glavna urednica, Danica Hrn~i~ in Lilijana Ditrih, ~lanici, ter Darko Ferlinc in Srdan Mohori~, ~lana. 

Jezikovni pregled: Darja Gabrov{ek Hom{ak, oblikovanje: Darko Ferlinc, avtor naslovnice: Toma` Plavec. 

Prelom in priprava za tisk: Grafi~ni studio OK, Maribor, tisk: Bezjak tisk, Maribor.

Naslovnica: grafika akademskega slikarja Toma`a Plavca ”{estdeset”

4-7

15 

10-139

14-15

1716

20-21

18

Iz vsebine

3 Prvega ne pozabi{ nikoli

4 Pomembni za dr`avo

4–7 ulitki soustvarjamo prihodnost Taluma

7–8 Ponudba celovitih re{itev za kon~ni trg

8 Sprememba zakona o varstvu okolja

9 Sejem Euroguss 2014

10–13 Adijo, se vidimo – Intervju

14–15 Zdrav `ivljenjski slog

15 Zeli{~e nesmrtnosti

16 Fotografije meseca

17 Strategija ni samo v domeni ekonomije

18 Kljub skromnosti so bili obrazki nasmejani

Spro{~eno dru`enje je pomembno

19 Inovativnost kot `ivljenjska filozofija

20–21 Zgodovina Taluma – Za~etek

22 Fotoreporta`a

23 Kri`anka

7-8 8



ALUMINIJ   {tevilka 1, stran 3

Ta hudomu{na misel me spremlja
od trenutka, ko so me prosili, da
bi prevzela uredni{tvo ~asopisa
Aluminij in napisala svoj prvi
uvodnik, saj se je dosedanji ured-
nik Darko Ferlinc odlo~il, da po
41 letih svojega slu`bovanja pre-
da vajeti, sam pa se umakne v
zaslu`eni pokoj. 

^e odkrito priznam, sem sprva
~utila nekoliko treme, saj mora{ v
svojem prvem uvodniku povedati
nekaj izvirnega, nekaj tak{nega,
kar bo ostalo v spominu. Potem
pa me je dohitela misel, da bo v
tem letu ve~ kot dovolj posebnih
dogodkov, ki bodo sami po sebi
poskrbeli, da bo leto 2014 ostalo
{e dolgo zapisano ne samo v moje
spomine, temve~ v spomine vseh
nas. Letos bomo obele`ili 60 let
Taluma, na kar smo lahko izjem-
no ponosni, saj smo ena izmed
redkih tovarn, ki ji je uspelo tako
dolgo kljubovati razmeram in
premagovati vse ovire, ki so jih s
seboj prinesle tranzicija in posle-
di~no nestabilne razmere na trgu.
Vsekakor smo v teh {estdesetih
letih s svojim delovanjem zazna-
movali na{e o`je in {ir{e okolje, v
katerem smo se pojavljali in bili
prepoznavni. Za vsem tem pa sto-
jijo ljudje. 1044 parov rok vsak
dan marljivo ustvarja, 1044 parov
nog vsak dan vstopi v tovarno in
iz nje, 1044 glav vsak dan
razmi{lja o vrednotah, inovativ-
nosti, o svojem delu, o preteklosti
in o mo`nostih za prihodnost. In
to je ta prepletenost, umetelna

sinergija in posebnost, ki skupaj
z na{imi vizijami in vrednotami
dela na{o tovarno izjemno in
neponovljivo. In ko sem danes
razmi{ljala, kak{na je vloga ~aso-
pisa in vsega tega, kar smo in {e
bomo zapisovali na teh straneh,
sem pri{la do spoznanja, da je
~asopis most, na katerem se sre -
~ujemo. Ne gre samo za komuni-
kacijski kanal, po katerem spo-
ro~amo informacije, gre tudi za
posebno vez, ki nas vsaki~ znova
spomni, da smo del velike dru -
`ine, da pripadamo ne~emu vi{je -
mu, na kar smo lahko ponosni.
Vsi vemo, da so te`ki trenutki `e
bili in {e bodo, a ~e bomo korakali
skupaj in v isti smeri, potem »sku-
paj zmoremo skoraj vse«! Hvala za
zaupanje in hvala, da sem lahko
del te velike »fabri{ke dru`ine«.p

»In ko sem danes razmi{ljala, kak{na je vloga ~asopisa in vsega tega, kar smo in
{e bomo zapisovali na teh straneh, sem pri{la do spoznanja, da je ~asopis most,
na katerem se sre~ujemo.«

Prvega ne pozabi{
nikoli

ALEKSANDRA JELU[I^
GLAVNA UREDNICA

UVODNIK
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20. januarja 1947 je Vlada Fede -
rativne ljudske republike Jugo -
slavije (FLRJ) sprejela sklep o
usta novitvi dr`avnega gospodar-
skega podjetja Tovarna glinice in
aluminija Strni{~e in mu dodelila
status podjetja splo{nega dr`av -
nega pomena. 

21. novembra 1954 je iz elektro -
lizne pe~i v elektrolizni hali A pri-
tekel prvi aluminij in tako za~el
pisati na{o 60-letno zgodovino.

Ve~ kot 10.000 delovnih parov
rok je ustvarjalo in {e ustvarja
podobo te na{e fabrike. Talumov -
ci smo po nosni na svoje dose`ke.

20. januarja 2014 je Talum {e ved-
no tukaj, ker vztrajamo na jasno
za~rtani poti. Imamo moderno
tehnologijo, obvladujemo proiz-
vodne procese, izpolnjujemo vse
zahteve okoljevarstvene zakono-
daje, imamo trg za svoje izdelke
in storitve, pove~ujemo obseg
poslovanja in s tem {tevilo zapo-
slenih, imamo znanje, s katerim
smo dosegli status naju~inkovi-

tej{ih v panogi ter imamo jasno
zastavljeno strategijo, ki temelji
na prestrukturiranju z inovativ-
nostjo.  Kar pa je najpomembneje
– imamo srca, ki bijejo za to na{o
fabriko!

Ob vsem zapisanem lahko zaklju -
~im, da neskromno pri~akujemo,
da bo tudi ta vlada, podobno kot
tista leta 1947, prepoznala, da smo
podjetje dr`avnega pomena ...p

Mirko Veseli~
direktor podjetja

V leto 2014 vstopamo polni opti -
mizma in z odgovorno nalogo
izde lati in prodati 390.000 alumi-
nijskih ulitkov v vrednosti 8,6 mi -
li jona evrov. [tevilke pomenijo
kar 103-odstotno vrednostno po -
ve~anje prodaje glede na leto
2013 in s tem doseganje pozitiv-
nega poslovnega izida s pri~ako-
vano vi{jo dodano vrednostjo na
zaposlenega. Dele` prihodkov
no  vih proizvodov bo predstavljal
ve~ kot 40 odstotkov v celotni
strukturi prihodkov v letu 2014.
Kot razvojni dobavitelj bomo po -
memben dele` dohodkov dose-
gali tudi z razvojem novih orodij
in priprav. Plan prodaje temelji na
podpisanih pogodbah in pisnih
koli~inskih napovedih na{ih kup-
cev. 

Ob pove~anem potencialu na
trgu je na{a strate{ka naloga
pove~anje proizvodnje na obsto-
je~ih in novih proizvodnih napra-
vah. Zaradi pove~anja proizvod-

TALUM ULITKITALUM ULITKI

Z ulitki soustvarjamo
prihodnost Taluma

Pomembni za dr`avo

FOTO: SRDAN MOHORI^

MARKO DROBNI^
FOTO: DARKO FERLINC

Marko Drobni~, predsednik Uprave Taluma

CNC-obdelana konzola in nosilec motorja Cayenne, kupec je Porsche.



ALUMINIJ   {tevilka 1, stran 5

nje bomo v naslednjih {estih me -
secih dodatno zaposlili 27 novih
sodelavk in sodelavcev. Na{a stal-
na skrb je pridobiti, obdr`ati in
motivirati zavzete in sposobne
sodelavce ter tako graditi kulturo
dolgoro~no uspe{ne ga podjetja.
Zavedamo se, da so v dana{njem
poslovnem okolju zavzeti in moti-
virani zaposleni osnovna konku-
ren~na prednost podjetja. 
V dru`bi Talum Ulitki, d. o. o.,
imamo jasno dolo~ene cilje in
strategijo, kar je osnova, da bomo
dolgoro~no dosegli tehnolo{ko
dovr{enost izdelkov, ki jo pri -
~akujejo na{i kupci. Obenem je
na{a stalna naloga optimizirati
stro{kovno u~inkovitost pri raz-
voju in proizvodnji ulitkov. 
Pomembna zna~ilnost ulitkov, ki
jih bomo proizvajali v letu 2014,
je, da bo dodana vrednost delov-
nih operacij v povpre~ju ve~ja kot
2/3 v celotni strukturi cene izdel-
ka. Vi{jo dodano vrednost bomo
pri proizvodnji ulitkov dosegali z
operacijami: priprava taline, izde-
lava jeder, nizkotla~no in gravita-
cijsko litje, finalizacija, termi~na
obdelava, kontrolne metode, po -
vr{inska obdelava, CNC-obdela-
va, monta`a in pakiranje. 

Davor Pe~nik
vodja komerciale

Bolj{e razmere v svetovnem go -
spo darstvu, ve~je povpra{evanje
na nem{kem tr`i{~u in predvide-
na rast 1,7 odstotka BDP so vse-
kakor razlogi za optimizem. Gle -

de na dejstvo, da so vsi na{i kupci
del nem{kega trga, potekajo tudi
njihove aktivnosti v tej smeri. 
Tako na primer Porsche bele`i pri
naro~ilih bistveno bolj{i odziv
tr`i{~a za vozilo Macan (Ulitki
proizvajajo nosilce motorja), kot
so sprva na~rtovali. V obdobju od
marca do konca leta 2014 name-
ravajo proizvesti za 17 odstotkov
ve~ vozil, kot je bilo predvideno,
kar je rezultat dobrega odziva na
trgih ZDA in Kitajske. Posledi~no
si lahko tudi mi obetamo nekaj
ve~ prodaje, s tem pa doseganje
plana pri tem kupcu ne bi smelo
biti vpra{ljivo.
O kon~nem kupcu podjetja
Bosch, proizvajalcu dizelskih ~r -
palk Mercedez-Benz, za katerega
izdelujemo ohi{ja ~rpalk, je bilo
lani iz medijev mogo~e razbrati
pestro dogajanje v smislu aktiv-
nosti za pove~evanje tr`nega
dele`a. Podjetje je najve~ji proiz-
vajalec gospodarskih vozil na sve-
tu; lani so prodali 462.000 tovor-
njakov razli~nih modelov, npr.
Mercedes-Benz Actros, Freightli -
ner Cascadia za ameri{ko tr`i{~e
in manj{e tovornjake Fuso Canter,
ki so zelo popularni predvsem v
Aziji. Leta 2012 za~eta investicija,
vredna 700 milijonov evrov,
tovarna Bahrat Benz v Indiji, je
za~ela obratovati septembra
2013. V tej tovarni proizvajajo 17
razli~nih modelov tovornjakov
skupne te`e 6–49 t. Poleg tega
bodo v trenutno najbolj perspe-
ktivna tr`i{~a Azije, Afrike in
Srednjega vzhoda investirali do -
datnih 300 milijonov evrov v

pospe{evanje prodaje v obdobju
od 2014 do 2018.  
Napovedi za leto 2014 za evropski
trg tovornih vozil ostajajo na ravni
230.000 enot, podobno kot leta
2013, ki je bilo za proizvajalce
tovornih vozil {e posebno te`ko,
saj se je trg zmanj{al za kar 9 od -
stotkov glede na predhodno leto.
Tako je na primer {vedski konku-
rent Volvo AB za~el leto 2013 s
samo polovico vseh proizvodnih
kapacitet, Volkswagen pa je za
najbolj{o znamko tovornjakov
Scania v prvem ~etrtletju zmanj{al
obseg poslovanja za 15 odstotkov
ter ukinil pribli`no 700 delovnih
mest. 
Kljub temu je spodbuden poda-
tek, da se zaradi uveljavitve regu-
lative EURO 6 (1. januar 2014),
staranja voznega parka zaradi
neinvestiranja v letih recesije ter
ve~anja pretoka blaga pove~uje
povpra{evanje po srednjih in
srednje te`kih tovornjakih tudi v
Evropi. Ob tem je zaslediti mo~an
trend »~i{~enja« tr`i{~a z rabljeni-
mi kamioni, saj kupci iz Al`irije,
Sirije, Jordanije, Iraka in Maroka
i{~ejo predvsem vozila znamke
Mercedes-Benz. Kupijo dobesed-
no vse, kar je na razpolago v
Evropi, in s tem ustvarjajo prostor
za nabavo novih vozil te znamke
pri evropskih uporabnikih. Pro -
daja novih tovornjakov Merce -
des-Benz poteka nadpovpre~no
uspe{no tudi na ruskem tr`i{~u.
Nekaj tega trenda je mo`no za -
znati tudi iz na{ih prodajnih
{tevilk. ^e so bile v obdobju od
januarja do junija {tevilke dobav -

ljenih ulitkov za kamione Merce -
des-Benz (Bosch ter Hasse &
Wrede) od 10 do 15 odstotkov
pod najavljenimi, so do konca leta
`e dosegle ali pa celo presegle
planirane. Zaradi uspe{nej{e pro-
daje Daimlerja v letu 2014 ocenju-
jem, da bi bila lahko pri Boschu
realizacija 7 odstotkov nad plani-
rano.
Pozitivni trendi se ka`ejo tudi pri
drugih kupcih. Bosch Thermo -
tech nic je za lokacijo v Manisi v
Tur~iji `e pove~al potrebe za
dodatnih 100.000 kosov toplotne-
ga izmenjevalnika. Koliko od te
koli~ine nam bo uspelo realizirati,
je odvisno tudi od tega, kako hitro
nam bo uspelo validirati ulitke pri
kupcu. Tudi pri KTM-u ka`e
dobro. Po objavah iz medijev bo
glede na odziv na nove modele
Super duke in Adventurer rast
prodaje glede na 2013 7–10-
odstotna, pri modelu FreeRide, za
katerega izdelujemo vilice, pa so
z uvedbo dodatnega agregata
prostornine 250 ccm naleteli na
zelo dober odziv trga.
@al smo v letu 2013 zaradi poslov -
ne neizidnosti prekinili projekt s
kupcem iz Singapurja, planiran
obseg posla za 2014 je zna{al sla-
bih 0,6 milijona evrov, letos prav
tako ne bomo prodajali Wolfu
(0,3 milijona evrov), ker se je pre-
usmeril k dobaviteljem na Kitaj -
sko. Kljub temu smo v komerciali
dru`be Talum Ulitki prepri~ani,
da bomo tudi zaradi drugih pozi-
tivnih premikov v na{em podjetju
zadano nalogo prodaje uspe{no
dosegli in celo presegli.

Posodobljeni prostori mehanske obdelave
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Miran Purg
svetovalec direktorja

Glede na to, da pove~ujemo
proizvodnjo za 103 odstotke, je
tudi na podro~ju investicij precej
`ivahno. Odprte so »fronte« na
vseh tehnolo{kih in kontrolnih
operacijah. Zaklju~ena je obnova
vseh nizkotla~nih strojev, pove -
~ujemo kapacitete na finalizaciji
ulitkov in zaganjamo nove proiz-
vodne kapacitete pri mehanski
obdelavi ulitkov. Pri postavitvah
naprav dajemo velik poudarek
ma terialnim in logisti~nim toko-
vom. Stremimo k temu, da bo ~im
manj internega transporta palet od
operacije do operacije – sistem vit-
ke proizvodnje. Trudimo se tudi,
da so delovna mesta kar najbolj
ergonomsko zasnovana in sklad-
na z metodo 5S, ki predpisuje ure-
jenost na delovnem mes tu.
Velika pridobitev v letu 2014 so
novi prostori za mehansko obde-
lavo CNC in skladi{~enje ulitkov.
Pomembno je namre~, da so pro-
stori za mehansko obdelavo
ustrezno ogrevani in klimatizira-
ni. Pred za~etkom mehanske

obdelave je treba ulitke temperi-
rati na 22 oC. Od tega je odvisna
natan~nost mehanske obdelave,
saj kupci zahtevajo dolo~ene
mere v tolerancah tudi do stotinke
milimetra natan~no. 
Februarja bomo za~eli serijsko
proizvajati toplotne izmenjevalni-
ke WB6, ki smo jih v preteklosti
`e proizvajali, a tokrat bo stekla
proizvodnja za kon~nega kupca
Bosch Thermotech nic. To pome-
ni, da bomo na teh izdelkih sami
izvajali tudi mehansko obdelavo
CNC. To je zelo pomembno, ker
lahko optimiramo proizvodne
stro{ke in izdelkom pove~amo
dodano vred nost. 

Toma` Zemljari~
vodja proizvodnje

Glede na investicijske aktivnosti
vzporedno izvajamo tudi aktivno-
sti na kadrovskem podro~ju.
Tako smo v drugi polovici leta
2013 zaposlili 17 novih sodelavk
in sodelavcev. Zaradi potreb v
pro izvodnji bomo v prvi polovici
tega leta dodatno zaposlili {e vsaj

10 novih sodelavk in sodelavcev.
Uvedli smo tudi dolo~ene spre-
membe in novosti v sami organi-
zaciji proizvodnje, namenom
~esar je izbolj{evanje kakovosti
na{ih ulitkov. Pri tem je treba
omeniti predvsem uspe{no uva-
janje procesnih kontrolorjev v
izmenah, ki skrbijo za stalen nad-
zor nad kakovostjo.
V dru`bi Talum Ulitki, d. o. o.,
dajemo velik pomen tudi sistemu
inovativnosti, saj smo lani realizi-
rali 54 koristnih predlogov, ki so
nam jih posredovali na{i sodelav-
ci. Tak trend `elimo obdr`ati tudi
v prihodnje, saj lahko samo s
skupnim dobrim delom dose -
`emo `elene rezultate.

Dejan Lorber
vodja razvoja

Za nami je napeto in te`ko leto,
saj je lu~ sveta v dru`bi Talum
Ulitki, d. o. o., ugledalo kar 25
novih izdelkov, ve~ina tudi v serij-
ski proizvodnji. Marsikomu ta
{tevilka ni~ ne pove, nam pa
pomeni zelo veliko. Da izdelek
prvi~ prepotuje proizvodni pro-
ces, je potrebnih pribli`no 1000
ur dela vseh zaposlenih v Ulitkih.
To {tevilko si je te`ko predstavlja-
ti, a presneto dr`i. Mogo~e je v
nekaterih primerih celo premajh-
na, je pa res, da enostavno nima-
mo ob~utka za tako veliko {tevil-
ko, saj nas problematika in izzivi
»potegnejo noter«.

Tu in tam sli{im komentar, morda
vpra{anje, zakaj je v Ulitkih toliko
zaposlenih v re`iji. Priznati mo -
ram, da me to kar malo prizadene.
Te`ko si je predstavljati ves ~as,
ki ga porabimo za »drilanje kon-
ceptov« proizvodnje, kokil, raznih
priprav, proizvodnih naprav, pre-
soj kupcev, navodil in izobra -
`evanja. Z veseljem povabim v
na{o ekipo vsakega, ki si ̀ eli izzi-
vov in SI predvsem UPA. Pri nas
bo zagotovo imel prilo`nost, da
sam sebi doka`e, kje so meje
nemogo~ega. Mej ni. Je le vpra -
{anje ~asa in volje, da meje pre-
makne{ {e vi{e. Seveda z veseljem
zremo v leto 2014, ki je tako kot
vsako doslej polno izzivov. Tre -
nutno se ukvarjamo z razvojem
izdelkov za naslednje kupce:

- za proizvajalca kompresorjev
Kaeser: stranski priklju~ek,
ohi{je in glava filtra;

- za proizvajalca motorjev KTM:
zadnje vilice motornega kolesa
tipa 471, sprednje pesto koles
tipa 603 in 780, zadnje pesto
koles tipa 603 in 780;

- za proizvajalca preklopnikov
Maschinenfabrik Reinhausen:
nosilec kontaktorjev.

Poseben zagon nam daje nov pro-
jekt, projekt cevi za zrak za
Daimler Marcedes. Za tega kupca
naj bi dobili prilo`nost sodelovati
`e v prvih fazah razvoja. Upam, da
nam bo z malo poslovne sre~e in
veliko trdega dela tudi to uspelo.

Sonja Fakin
vodja sistema kakovosti

Poleg vhodnih zahtev za proiz-
vod (dimenzija, poroznost,
mehanske lastnosti ipd.) nam
kupci obi~ajno »servirajo« {e
obse`ne sporazume o kakovosti.
Branje novih sporazumov je `e
skoraj izguba ~asa, saj je v vseh
opisano podobno preventivno
delovanje za dosego cilja »ni~
napak«. ^e pogledamo okoli
sebe, hitro ugotovimo, da se
napake pojavljajo povsod. [e
narava nam sredi zime proizvaja
pomlad. Kako bi torej bili ravno
vsi ulitki brez napak?

Kljub tej ugotovitvi pa seveda pre-
ventivno delujemo, da bi bilo
napak ~im manj. Preventiva se
za~ne ̀ e pri razvoju, nadaljuje pri
planiranju in pripravi proizvodnje
ter pri kontroli na vsaki operaciji
procesa. ^eprav je sistem nastav -
ljen, pa imamo ravno na podro~ju
preventive in obvladovanja spre-
memb {e veliko prilo`nosti za
izbolj{ave in to je eden ve~jih izzi-
vov za leto 2014. 

^e se malo ozremo {e v leto 2013:
bilo je predvsem zelo delovno.
Zaradi novih izdelkov in spre-
memb v procesu smo izdali ve~
kot 200 dokumentov (kontrolna
in tehnolo{ka dokumentacija).
Kljub temu {e nismo povsod »na
teko~em«. Pridobili smo certifikat
skladnosti z direktivo proizvajal-
cev materiala za tla~no opremo
97/23/EC. Kupec Porsche je spro-
stil proizvodnjo ulitkov Macan,
kupec Bosch Thermotech nic pa
nas je pri presoji ocenil s 95
odstotki. Dosegamo tudi cilje za
skupni dele` kakovostnega izme-
ta in reklamacij. Pri tem velja
poudariti, da je tak rezultat pred-Marinka Krajnc, procesna kontrolorka pri pregledu nosilca motorja Macan Porsche



vsem zaradi ohi{ij ~rpalk. Za vse
proizvode, ki {e niso na tej ravni,
pa je to dober primer, da je izved-
ljivo!

Ve~ o dru`bi Talum Ulitki, d. o. o.,
in na{ih proizvodih si oglejte na
na{i novi internetni strani
www.talum-castings.sip

Bo{tjan Butolen vtiskuje pu{e na CNC-obdelani konzoli motorja Macan Porsche.

CNC-obdelan toplotni izmenjevalnik WB6, kupec je Bosch Thermotech nic.

Pri{li smo iz zelo razli~nih okolij,
vsak s svojimi strahovi, zgodovi-
no, izku{njami, in se sre~ali ter
spoznali na temo druga~nosti.
Izziv, ki nas je zdru`il in povezal,
izhaja iz strate{ke usmeritve
Taluma in cilja prestrukturiranja
podjetja z inovativnostjo. 
Ker smo zavezani odgovornosti
do drugih in ker nam ni vseeno
za dana{nje in prihodnje genera-
cije, smo bili prisiljeni izbrati pot
druga~nosti. Dobili smo prilo` -
nost, da v imenu tistih, ki so se
izrekli za inovativni razvoj na{ega
podjetja kot celote, pripeljemo
idejne osnutke do poslovnih
rezultatov. Zavedamo se pasti in
te`av na tej poti, pa vendar so izzi-
vi in ̀ elja po odkrivanju in u~enju
tisti, ki prevladujejo. Samo s spre-
jemanjem tveganja neuspeha lah-
ko dose`emo uspeh!
U~enje in hitrost u~enja sta klju~ -
na dejavnika uspeha podjetja, saj
ju je nemogo~e kupiti, ampak
morata biti sestavni del kulture
podjetja in vsakega posameznika.
Magda, Peter, Marjeta in Boris so
s svojo odlo~itvijo, da bodo sode-
lovali pri tem tveganem poskusu,
dokazali, da imajo veliko mero
vedo`eljnosti in raziskovanja zu -
naj ustaljenih poti. Razvit tr`ni
proizvod, vlo`en patent spoja,
prijav ljeni ter oblikovalsko in
izvedbeno razviti trije inovativni
predlogi, razvita celostna grafi~na
podoba, izvedba referen~ne po -
sta vitve in vzpostavitev obse`ne
zbirke podatkov o potencialnih
ku p   cih so samo nekateri rezultati
ekipe, dose`enih v kratkem ob -
dobju skupnega dela.   

Poslovni model Kreala temelji na
razvoju celovitih re{itev, ki izhaja
iz izzivov urejanja prostora za na -
mene dru`enja, sprostitve, izme-
njave znanja, aktivnega pre ̀ iv -
ljanja ~asa in zabave. Razvoj izdel-
kov nadgrajujemo s storitvami, ki
zagotavljajo trajnost uporabe pro-
stora in opreme ter zagotavljajo
kakovost sobivanja razli~ nih
generacij ob~anov in obiskoval-
cev. 
Ob velikem poudarku na obliko-
vanju re{itev, ki ponujajo svoj-
stveno podobo ter variacije funk-
cionalnosti, razvijamo konku-
ren~ne prednosti v obliki kon-
strukcijskih re{itev, vklju~evanja
naprednih materialov na osnovi
aluminija ter vklju~evanja na -
pred nih tehnolo{kih re{itev. De -
lujemo na principu sodelovanja z
oblikovalci, podjetji in raziskoval-
nimi ustanovami, ki poteka na
osnovi sofinanciranih projektov
ali s ciljem doseganja skupnih
poslovnih rezultatov.  
Razvoj blagovne znamke Kreal
izhaja iz {tevilk, trendov, ocen in
napovedi. Poudarki so na kako-
vosti bivanja, ki zasleduje razvoj-
ne smernice pametnih mest v
funkciji potreb prebivalcev. 
V tem konceptu smo izvedli prvi
prototipni projekt U~ilnica v nara-
vi Strni{~e, kjer so v ospredju u~ne
vsebine in prenos znanj, vendar
gre tudi za ve~namenski prostor,
nadgrajen s {tevilnimi storitvami
in namenjen tudi zabavi ter spro-
stitvi. Celoten projekt je bil izve-
den v vrednosti 43.977,34 evra; v
tej vrednosti je zajeta tudi vred-
nost storitev h~erinskih Talu -

KREATIVNI ALUMINIJ
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Ponudba celovitih
re{itev za kon~ni trg

ALBERT KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^



movih dru`b (Servis in in`eniring
ter Izparilniki) v vi{ini 17.666,50
evra. Pri tem moramo upo{tevati,
da je treba del stro{kov pripisati
tudi u~enju in razvoju samega
proizvoda, ki je bil sofinanciran
tudi z raziskovalnimi vav~erji v
skupni vi{ini 75.000 evrov v obliki
nepovratnih sredstev.   
Ob razvoju nosilnega programa
XY Generacije potekajo razvojne
aktivnosti tudi pri razvoju poslov-
nega modela, kjer testiramo razne

oblike ponudbe, pri razvoju
izdelkov v konceptu medgenera-
cijskih centrov, med drugim tudi
v sodelovanju z Boxmarkom, pri
razvoju koncepta dostave ter raz-
voju novega koncepta Out of the
Box. Pri tem je klju~na razvojna
prioriteta, na kateri dela ve~ina
ekipe s pomo~jo pridru`enih
~lanov, razvoj konkuren~ne
ponudbe za segment ob~in in
turisti~nih organizacij.p

Peter Kropec in Boris Perger

»Razumen ~lovek se prilagaja svetu,
nerazumen uporno prilagaja svet sebi.
Zato je ves napredek odvisen od 
nerazumnega ~loveka.« 
George Bernard Shaw

Spremembe Zakona o varstvu
okolja (ZVO-1F) so bile objavlje-
ne 8. novembra 2013 v Uradnem
listu RS, {t. 92/2013, in so za~ele
veljati petnajsti dan po objavi,
torej 23. novembra 2013. Neka -
tere spremembe bodo vplivale na
postopke pri pridobivanju grad-
benih dovoljenj (GD) v povezavi
s postopki pri pridobivanju oko-
ljevarstvenih soglasij in drugih
okoljevarstvenih dovoljenj, in
sicer:
- preverjanje, ali je za poseg po -

trebno okoljevarstveno so gla  sje
(OVS); ~e nosilec posega k do -
kumentaciji za izdajo gradbene-
ga dovoljenja (PGD) ne prilo`i
OVS, mora upravni organ, ki vo -
di postopek izdaje GD, na enot-
nem dr`avnem portalu  e-uprava
preveriti, ali je ministrstvo izdalo
sklep, da za nameravani poseg
presoja vplivov na okolje ni
potrebna;

- sklep o skladnosti PGD projekta
z izdanim OVS; ~e je za poseg
potrebno OVS, mora upravni
organ, ki vodi postopek za izda-
jo GD, PGD projekta poslati na

Agencijo RS za okolje (ARSO),
ki preveri usklajenost PGD z
izdanimi projektnimi pogoji iz
OVS in o tem izda sklep;

- za sklep iz prej{njega odstavka
ne veljajo dolo~ila Zakona o gra-
ditvi objektov (ZGO-1) glede
rokov, da je dano soglasje, ~e
soglasje ni dano v roku 15 dni;

- kulturnovarstveno soglasje na
PGD ni ve~ avtomati~no dano z
OVS;

- dovoljenja za za~asno ~ezmerno
obremenjevanje okolja s hru-
pom ni ve~ mo`no pridobiti. 
V sklopu izdaje GD pa OVS ni
edini dokument, ki ga zahteva
novi ZVO-1F. Poleg OVS so v
dolo~enih primerih obvezni
projektni pogoji za projekte
PGD tudi okoljevarstvena dovo-
ljenja (OVD), ki so naslednja:

- OVD po 68. ~lenu, pri ~emer gre
za tako imenovano integralno
okoljevarstveno dovoljenje ozi-
roma IPPC-dovoljenje,

- OVD po 86. ~lenu, pri ~emer gre
za okoljevarstveno dovoljenje za
vire tveganja (obrate) oziroma
za tako imenovano okoljevar-
stveno dovoljenje SEVESO, in

- OVD po 82. ~lenu oziroma tako
imenovana delna okoljevarstve-
na dovoljenja za posamezne
emisije snovi v zrak, vode, za
emisije hrupa, obdelavo odpad-
kov ali vnos zemljine v tla.

^e upravljavec naprave na~rtuje
spremembo v zvezi z delovanjem
ali raz{iritvijo svoje dejavnosti ali
naprav, ki vplivajo na okolje,
mora z vlogo na ARSO pred izdajo
GD preveriti, ali je za nameravani
poseg treba `e izdano OVD spre-
meniti ali ne. ARSO s sklepom
ugotovi, ali gre za ve~jo spremem-
bo ali ne.
Navedene spremembe `e vpliva-
jo oziroma bodo vplivale na
uprav ne postopke posameznih
odvisnih dru`b. Upamo, da koli-
kor mogo~e teko~e in s ~im manj
zapleti.p

TALUM IN[TITUT

Sprememba zakona
o varstvu okolja
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Sodelavci podjetij Talum Livarna
ter Talum Servis in in`eniring smo
obiskali sejem Euroguss 2014, ki
sicer poteka vsaki dve leti v
Nürnbergu. Ve~ kot 400 razsta-
vljavcev in pribli`no 10.000 obi-
skovalcev v treh dneh so podatki
sejma Euroguss 2014, ki letos
praznuje `e 10. obletnico. Gre za
najpomembnej{i sejem na podro -
~ju predelave odpadnega alumi-
nija, ki postaja vse pomembnej{a
surovina tudi za na{e podjetje, saj
predstavlja s predelavnimi posli
dobro tretjino koli~inskega obse-
ga prodaje podjetja.

V Talumu se sejma kot obiskoval-
ci redno udele`ujemo. Pozitivne
izku{nje s preteklih sejmov ka -
`ejo na to, da udele`ba na sejmu
pomeni najcenej{i obisk starih
kupcev ter najhitrej{o pot do
novih kupcev, ki na sejmu i{~ejo
alternativne nabavne vire. [e
pomembnej{i pa je dostop do
sve`ih informacij, ker se cenovna
razmerja pri nabavi in prodaji
odpadnih surovin oblikujejo
neodvisno od londonske borze,
ki je osnova za dolo~anje cene
elektroliznega aluminija.

Spekter proizvodov, ki jih je mo~
najti na sejmu, predstavlja celotno
oskrbovalno verigo na podro~ju
tla~nega livarstva, od surovin pre-
ko tehnike in obvladovanja pro-
cesov pa vse do kon~nih proizvo-
dov, namenjenih predvsem za
avtomobilsko industrijo. Lahka
vgradnja, hibridni elementi, kom-
pleksni ulitki ter mo~no nihanje
cen so bile poglavitne teme tako
na razstavi{~u kot tudi na sprem-
ljevalnih konferencah.

Sami smo obisk izkoristili pred-
vsem za sre~anja s starimi in, upa-
mo, tudi novimi kupci tako na
podro~ju vzdr`evanja livarske
tehnike kot tudi na podro~ju pro-
daje livarskih zlitin. Prav pri sled-

njem smo leta 2013 zabele`ili za
~etrtino vi{jo prodajo zlitin na
osnovi odpadnega aluminija gle-
de na leto poprej. Podro~je ostaja
zahtevno tudi v letu, ki se je {ele
dobro za~elo, zaznamujejo pa ga
huda konkurenca pri nabavi
odpada, bolj{a obve{~enost in
ve~ja pogajalska mo~ kupcev,
zahtevnost proizvodnje v smislu
vse manj{e uporabe ~istej{ih

materialov ter velika nihanja v

prodajnih cenah, ki so lani `e

spodnesle enega na{ih konku-

rentov.p

TALUM LIVARNA, TALUM SERVIS IN IN@ENIRING

GREGOR JURKO
FOTO: WWW.GOOGLE.COM/SEARCH?Q

=EUROGUSS+2014
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Sejem Euroguss 2014
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Adijo,
se vidimo

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Darko Ferlinc

Mesec januar ni samo slovo od
starega leta, to je tudi prelomnica
za tiste, ki so se odlo~ili, da svoje
slu`bene vajeti predajo v roke
»mlaj{i« generaciji »talumovcev«,
saj jih za ovinki novega dne ̀ e ~aka
zaslu`ena upokojitev. Med njimi je
to leto tudi na{ sodelavec Darko
Ferlinc, ki nam bo v spominu ostal
po svoji ustvarjalnosti in po kan~ku
tiste mladostne upornosti, ki je
zaznamovala sedemdeseta in
osemdeseta leta, ko se je za~ela
pisati njegova slu`bena pot. Darko
je eden izmed tistih ljudi, ki so
Talumu ostali zvesti celih 41 let,
zato je bilo zanimivo pobrskati po
njegovih spominih in izku{njah. V
{ali bi lahko dodali, da je v Talumu
pognal svoje korenine, ki bodo
navdih za rodove, ki za na{o ogra-
jo {ele prihajajo. Upamo, da se bo
ta na{ Metulj z veseljem vra~al
med ljudi, s katerimi je pre`ivel ve~
kot polovico svojega `ivljenja. 

INTERVJU
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Pravijo, da ~loveka v veliki meri
dolo~a prav otro{tvo. Kako se
spominja{ obdobja odra{~anja? 

Imel sem lepo otro{tvo. Z dru`ino
sem `ivel v Mariboru, na Po -
bre`ju. V bli`ini doma je bila gra-
moznica in v tej jami smo »po -
bre{ki pubeci« pre`iveli skoraj vse
otro{tvo. V drugem razredu osno-
vne {ole sem bil celo ministrant.
Najprej se mi je stvar zdela ime-
nitna, potem pa sem z veliko
muko prena{al ma{no knjigo z
enega konca oltarja na drugega –
bila je prete`ka, vsaj zame – in
nikoli nisem vedel, kdaj je treba
zvoniti. Ko pa sem se moral u~iti
molitve, ki so bile v latin{~ini, na
pamet, me je minilo. 

Po kon~ani osnovni {oli sem se
`elel vpisati na gimnazijo, saj v
tistem ~asu {e nisem vedel, kaj bi
v `ivljenju rad po~el. Spominjam
se, da ata nad mojo `eljo ni bil
preve~ navdu{en. Njemu se je
zdelo, da je bolje, da si pridobim
neki prakti~ni poklic. Tako sem
se vpisal na Srednjo tehni~no {olo
v Mariboru.

Tisti, ki te poznamo, bi te opisali
kot kreativca. Se v tebi skriva tudi
tehni~na du{a? 

Ustvarjalen si lahko kjer koli. Imel
sem – in najbr` {e imam – talente
za nekatere stvari. Nikoli pa se
nisem na primer po~util dovolj
dobrega za kako likovno akade-
mijo ali kaj podobnega. Sicer pa
je bila to takrat in v mojem okolju
kar ~udna izbira. ̂ e presko~im na
~as, ko sem se vpisal na vi{jo {olo,
potem se moram pohvaliti, da
sem prvi test iz matematike pri
zloglasnem profesorju Bezjaku
opravil najbolje od vseh vpisanih
z moje {ole. Matematika mi je kar
le`ala. A to je bil ~as Beatlov in
Rolling Stonov, ko smo `eleli
iz`iveti svojo mladost, zato sem
{tudij postavil na stranski tir.
Hvala bogu, da jih nismo do kon-
ca posnemali in za~eli s kako dro-
go in podobnimi stvarmi. Bili smo
mali uporniki in isto~asno veliki
bedaki. Niti Beatli niti Stoni niso
spremenili sveta. In seveda ga
tudi mi nismo. Ker sem »zluftal«
prvi letnik faksa, sem {el hitro v
slu`bo.

Kar pa se ti~e kreativnosti, sem
vedno delal nekaj s tem v zvezi.
Nekaj ~asa sem se {el celo
samostojnega podjetnika. Takrat
sem naredil veliko celostnih
grafi~nih podob za razli~ne na -
ro~nike, pa katalogov, knjig, va -

bil. Vedno pa sem bil naiven. Za -
slu`iti s tem ravno nisem znal.

Kako se je tvoja pot prepletla s
tovarno aluminija?

Takratni TGA je razpisal prosto
delovno mesto, in ker sem hotel
~im prej priti v slu`bo, sem se pri-
javil ter bil izbran. Prvi~ sem pri{el
v slu`bo 15. januarja leta 1973.
Spominjam se, da sta skupaj z
mano takrat v TGA pri{la {e Borut
Sre~kovi~ in Vili Kor`e. Z Bo -
rutom sva kasneje postala dobra
prijatelja, in {e danes sva. Skupaj
sva delala v takratnem tozdu
Aluminij. Razporejen sem bil na
delovno mesto konstruktorja. To
je bil ~as socializma. Bil je ~uden
in isto~asno lep ~as. To je bil ~as
na{e mladosti. Marsi~esa takrat ni
bilo, toda marsikaj je bilo bolj pre-
prosto in lep{e kot danes.

Na kak{en na~in si pri{el v stik z
umetnostjo in kulturo?

Saj temu takrat ne bi mogli re~i
umetnost. Vklju~eval sem se pa~
v razli~ne aktivnosti, saj sta me
ustvarjalno delo in organiziranje
dogodkov vedno privla~ila. In
tudi v »fabriki« so hitro pogruntali,

da mi take stvari le`ijo. Ponovno
sem se vpisal na Fakulteto za stroj-
ni{tvo in kon~al prvo stopnjo.
Diplomiral sem s podro~ja tran-
sporta in manipuliranja z glinico.
Danes mi je `al, da {tudija nisem
nadaljeval, po drugi strani pa mi
je bilo jasno, da strojni{tvo ni
podro~je, na katerem bi lahko
delal do konca `ivljenja. Je pa
strojni{tvo lepa veda. Rad sem ga
imel.

Vklju~en si bil v projekt MPPAl, kar
je zate nekako pomenilo prelom-
nico. Ne samo, da si se preselil iz
proizvodnje v upravno stavbo, to
je kasneje pomenilo tudi spremem-
bo podro~ja dela.

V sredini osemdesetih let prej -
{njega stoletja se je za~ela prva
faza MPPAl in tisti, ki smo bili
izbrani za sodelovanje v projektu,
smo se preselili v upravno stavbo.
Vsak je dobil svojo za dol`itev.
Sam sem delal na napravi za suho
~i{~enje plinov ob no vozgrajeni
hali C. Potem pa sem delal
razli~ne stvari. Vmes so bile tudi
take, ki sem jih delal zelo rad in
zaradi katerih mi je bilo mnogo-
krat v veliko veselje hoditi v
slu`bo. Z reorganizacijo podjetja
pa se je moje delo spremenilo. 

»Kar pa se ti~e kreativnosti, sem vedno delal nekaj s tem v zvezi.« 
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Kaj pa uredni{tvo v ~asopisu
Aluminij?

^asopis izhaja od leta 1963.
Ustvarjali so ga mnogi ljudje,
vodili so ga mnogi uredniki, sode-
lovali so mnogi fotografi. Neko~
je bil to res ~asopis. Tudi po obliki.
V njem so se nabirali prispevki.
Veliko je bilo poro~il o delu
samoupravnih organov in dru` -
be nopoliti~nih organizacij. Da -
nes seveda ne vemo ve~, kaj je to.
Struktura ~asopisa je tekla tako,
kot so prihajali prispevki. Kjer se
je kon~al en prispevek, se je nada-
ljeval drugi. Stalnih rubrik ni bilo.
Ko je bil urednik Ivo Ercegovi},
smo spremenili koncept. Naredili
smo revijo. Spomnim se, da sem
pripravil predlog za novo vsebino
~asopisa, ki bi imela stalne rubri-
ke, kot so intervju, reporta`a,
uvodnik, kolumne itd. Tega sem
se nau~il pri »piarovcih« iz Studia
Marketing, ki nam je v za~etku
devetdesetih let izdelal novo gra-
fi~no podobo in za~el z novo pre-
poznavnostjo. Najbolj pa me je
pritegnilo grafi~no oblikovanje

~asopisa. Na podro~ju oblikova-
nja sem si pridobil veliko prak -
ti~nega znanja, zato sem se kas-
neje loteval tudi drznej{ih projek-
tov, kot je oblikovanje publikacij
in knjig. V zadnjem ~asu nam je
zelo dobro uspela knjiga etnolo-
ginje Sandre Jazbec, ki je v svojem
delu z etnolo{kega vidika pred-
stavila fotografa Stojana Kerbler -
ja. 

Talum se pona{a z zavidljivo umet-
ni{ko zbirko, ki je bila v glavnem
zbrana v zadnjih petindvajsetih
letih. Kak{ni so tvoji spomini na to
plodno kulturno-umetni{ko obdob-
je?

Umetnost me je vedno privla~ila,
zato sem se rad vklju~eval v aktiv-
nosti, povezane z njo. Takrat smo
se vsi u~ili. V{e~ mi je bila ̀ e vsaka
slika, ki je bila bolj{a, kot ~e bi jo
sam naslikal. Nisem poznal nobe-
nega akademsko izobra`enega
slikarja. Po~asi pa, predvsem v
devetdesetih, ko smo na dvorcu
[tatenberk gostili likovne koloni-
je, sem za~el spoznavati »pravo«

umetnost. Te kolonije so trajale
celo desetletje. Veselim se pa tudi
leto{njega poletja, ko bomo v
po~astitev Talumove 60. obletni-
ce ponovno gostili slikarje v
Kidri~evem in na Ptuju. Slikarji so
v~asih ~udni, toda najve~krat
dobri in prijetni ljudje. Veliko pri-
jateljev ali pa vsaj dobrih znancev
sem dobil med njimi. Eden od njih
je prav gotovo slikar Du{an Fi{er,
ki je bil vseskozi umetni{ki vodja
kolonij in zaradi katerega je v
Talumu nastala taka umetni{ka
zbirka, kot jo imamo danes.
Seveda imajo zasluge za to tudi
drugi, da ne bo pomote.

Devetdeseta so bila ~as postmo -
dernizma. Kaj je bilo posebnost
tega obdobja?

Kaj je modernizem in kaj postmo-
dernizem, si poglejte na spletu.
Ne ~utim se dovolj poklicanega
za to, da bi razlagal ta obdobja.
To je delo umetnostnih zgodovi-
narjev. Jer pa res, da je to mogo~e
videti v veliko umetninah, ki so
nastale na Talumovih kolonijah.

Postmodernizem se je za~el v
osemdesetih in nadaljeval v
devetdesetih letih prej{njega sto-
letja. To je bil v na{i de`eli ~as
velikih sprememb. Takrat smo se
osamosvojili. Uresni~ene so bile
»tiso~letne sanje«. Za~ela se je
pisati zgodba o uspehu. Takrat
smo mislili, da bomo naslednjih
tiso~ ali pa vsaj sto let samo rasli.
Tudi umetnine so se takrat dobro
prodajale. Bilo je veliko zbirate-
ljev. Nadaljevanje zgodbe je poz -
nano. Tudi Talum je v krizi in zato
sedaj ni pravi ~as za kupovanje
umetnin.  

V tem ~asu smo gostili zvene~a
slikarska imena, kot so: Toma`
Plavec, Viktor Rebernak, Todor~e
Atanasov, Lucija Mo~nik, Du{an
Fi{er, Du{an Kirbi{, Aleksij Kobal,
Jurij Kalan, Zmago Jeraj, kipar Me -
tod Frlic, Ivo Pran~i~, @ivko Ma -
ru{i~, Andrej Brumen ^op, @arko
Vrezec in drugi. Poudariti moram,
da so bili takrat druga~ni ~asi. Ne
samo, da je imelo vodstvo posluh
za umetnost, saj vem, da ga ima
tudi sedaj, preprosto je bilo ve~

»Vmes so bile tudi take, ki sem jih delal zelo rad in zaradi katerih mi je bilo mno-
gokrat v veliko veselje hoditi v slu`bo.« 
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finan~nih sredstev, zato smo si
lahko marsikaj privo{~ili. Do leta
2001 so slikarske kolonije prera-
sle ̀ e v nekak{no tradicijo, potem
pa se je vse nenadoma ustavilo.
Zadnjo kolonijo je organiziral
Stojan Kerbler, ki je k sodelovanju
povabil eminentna imena iz sveta
slovenske fotografske umetnosti. 

Katera dela v slikarski zbirki so
tista, ki {e posebej izstopajo in
imajo navsezadnje tudi posebno
vlogo za Ptuj?

Zbirka {teje okoli 500 del. Slik,
fotografij, grafik, skulptur in
kipov. Težko bi rekel, katero delo
je najpomembnej{e. Vsekakor
smo lahko ponosni na predvsem
tri slike Franceta Miheli~a: Ptujski
atelje, Gaj srebrnih topolov in
Srebrni topoli. Prva je iz leta 1942,
drugi dve nosita letnico 1938. To
so dela, ki so se po dolgem ~asu,
zahvaljujo~ tovarni, ki jih je odku-
pila, vrnila na Ptuj, kamor v resnici
tudi spadajo. Hranimo pa seveda
tudi zelo kakovostna dela najbolj
priznanih likovnih umetnikov
mlaj {e generacije v Sloveniji.

Zakaj te zbirke nikoli nismo
postavili na ogled kot stalne raz -
stave podjetja Talum? Verjamem,
da bi jo ljudje z zanimanjem po -
gledali?

Z idejo o stalni postavitvi zbirke
podjetja Talum smo se v preteklo-
sti `e ukvarjali, a nikoli ni pri{lo
od ideje do realizacije, saj nismo
imeli primernega prostora, v kate-
rem bi vsa ta dela lahko postavili
na ogled. To so bile in so {e vedno
moje sanje. Za galerijo je potreben
prostor, v katerem so primerne
raz mere (svetloba, temperatura
…). Ta trenutek nimamo primer-
nega prostora niti za hranjenje
zbirke. To bomo morali ~im prej
urediti. [e vedno skrbim za zbirko
in naredil bom vse, da bomo tak
prostor na{li in uredili. Verjamem,

da bo uprava Taluma pri tem
aktiv no sodelovala. 

Smo pa velikokrat razstavljali dela
iz Talumove zbirke v razli~nih
galerijah, predvsem seveda na
Ptuju. Leta 2000 je bil izbor iz zbir-
ke predstavljen tudi v Ljubljani.
Vsako leto po koloniji smo dela
predstavili v Miheli~evi galeriji na
Ptuju.

Z januarjem se je zate za~elo novo
obdobje. Kaj bi za`elel tistim, ki se
podajajo na pot, ki si jo sam `e
prehodil? 

@elim seveda vse dobro. @elim,
da bi Talum {e dolgo vztrajal, da
bi stal in obstal. Da bi se vrnili ~asi
blaginje in da bi tudi delavci v
»fabriki« do`iveli lep{e ~ase. Pri
tem mislim predvsem na pla~e.
Zdi se mi, da sedaj niso primerne,
vsaj nekatere. In ~e so danes `e
pla~e tako nizke, kak{ne bodo
{ele pokojnine. Na to bi morali
misliti. 

Urednikovanje sem predal tebi,
Aleksandra. @elim ti, da bi imela
s tem veselje in voljo za ~im bolj{i
~asopis. Da bi imela dobre sode-
lavce, s katerimi bo{ lahko dobro
delala. ^asopis je del Talumove
tradicije in ga nikakor ne bi smeli
zanemariti.

@elel bi tudi, da bi ljudje imeli radi
»fabriko«, toda paziti morajo, da
bo »fabrika« imela rada tudi njih.p

»Slikarji so v~asih ~udni, toda najve~krat dobri in prijetni ljudje. Veliko prijateljev
ali pa vsaj dobrih znancev sem dobil med njimi.«     
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V okviru aktivnosti za zdravje
ZDRAVO TALUM se bomo v letu
2014 osredoto~ili na ozave{~anje
zaposlenih o znanjih in ve{~inah
za doseganje zdravega delovnega
in `ivljenjskega sloga. Kot delo-
dajalec, ki se zaveda pomena skr -
bi za svoje zaposlene in njihovo
zdravje, bomo aktivnosti usmerili
predvsem v preventivno delova-
nje. Na{ cilj je ohranjanje in utrje-
vanje posameznikovega zdravja
ter odpravljanje in zmanj{evanje
dejavnikov tveganja za nastanek
bolezni, saj se moramo zavedati,
da je zdravje dobrina, ki jo je treba
varovati in utrjevati vse `ivljenje.

Na zdrav delovni in `ivljenjski
slog vplivajo razli~ni dejavniki,
tako pozitivni kot negativni. V
sklopu na{ih aktivnosti bomo ve~
pozornosti namenili zdravi pre-
hrani, gibanju oziroma rekreaciji,
odvajanju od {kodljivih razvad,
obvladovanju stresa, u~enju in
usvajanju ve{~in za varnost ter
zdravje … Z zdravim `ivljenjskim
slogom lahko, kot smo ̀ e pouda-
rili, prepre~imo ali vsaj ubla`imo
marsikatero bolezen. 

Na{e aktivnosti bodo usmerjene
v informiranje in opozarjanje, pa
tudi v izvajanje konkretnih aktiv-
nosti, o ~emer vas bomo sezna-

njali po obi~ajnih komunikacij-
skih poteh.

V prvi {tevilki internega ~asopisa
Aluminij v letu 2014 objavljamo
kratek prispevek strokovnjakinje
o pomenu zdrave prehrane, pred-
stavili pa vam bomo {e nekaj
pomembnih podatkov in infor-
macij o hranilih in ̀ ivilih, ki jih ne
gre spregledati.

Februarja bomo skupaj z JZ
Zdravstveni dom Ptuj za~eli z
delavnico zdravega na~ina huj -
{anja. Pri tem bi radi poudarili, da
glavni namen delavnic ni izgub -
ljanje kilogramov udele`encev,
ampak pou~evanje o kakovostni
in dolgoro~ni skrbi za zdrav
`ivljenjski slog zaposlenih in
posledi~no tudi njihovih bli`njih.

O nadaljnjih aktivnostih bomo
pisali tudi v naslednjih {tevilkah
Aluminija. Vabljeni tako na aktiv-
nosti kot k dajanju predlogov in
pobud zanje.

PRIM. MAG. BRANISLAVA BELOVIĆ,
DR. MED., SPEC

Pomen zdrave prehrane
www.zzv-ms.si/si/zdrava-pre-
hrana/Zdrava-prehrana

Prehrana in zdravje sta tesno
povezana. S prehranjevanjem
lahko zdravje varujemo in hkrati
prepre~ujemo zvi{an krvni tlak,
zvi{ano raven holesterola in slad-
korja v krvi ter debelost, ki so
dejavniki tveganja za nastanek
kroni~nih bolezni, predvsem sr -
~no-`ilnih bolezni, rakavih bole-
zni, sladkorne bolezni tipa II in
drugih. 

Zdrava prehrana vklju~uje ve~
vidikov prehranjevanja. Zelo
pomembno je {tevilo obrokov.
^lovek naj bi dnevno zau`il naj-
manj tri obroke, vendar je pripo-
ro~ljivo dnevno u`ivanje petih

obrokov, ~e je le mogo~e. Ko -
li~ina hrane naj bo primerna na{i
telesni aktivnosti, ali preprosto
povedano, pojejmo toliko, koli-
kor porabimo. 

Pri u`ivanju hrane so pomembni
tudi okolje, razpolo`enje in ~as.
Da bo zau`ita hrana res v korist
in bo krepila na{e zdravje, so
potrebni: umirjenost, urejeno
okolje, lepo pogrnjena miza in
dobro razpolo`enje pri mizi.
Hrano dobro pre`ve~imo, kajti na
ta na~in se bo lahko prebavila in
izkoristila. S prehrano moramo
zagotoviti na{emu telesu vsa
potrebna hranila, zato u`ivajmo
raznovrstno hrano: `ita in `itne
izdelke, zelenjavo, sadje, mleko
in mle~ne izdelke, meso, stro~ -
nice in ore{ke. Potrebujemo tudi
ma{~obe, te u`ivajmo zmerno, in
to predvsem tiste rastlinskega
izvora. Tudi pri sladkorju bodimo
pozorni. ^im manj sladkarij in
dodajanja sladkorja. 

Kako se prehranjujemo pri nas?
Na{a hrana vsebuje premalo zele-
njave in sadja ter preve~ ma{~ob,
predvsem `ivalskega izvora.
Prepogosto cvremo ter tako na{i
hrani dodajamo odve~ne ma{ -
~obe. U`ivamo preve~ sladkorja

oziroma hrane, ki ji dodajamo
sladkor. Tudi solimo preve~. In
tisto, kar je zelo pomembno, je
koli~ina hrane. Energije, ki jo
dobimo iz zau`ite hrane, ne pora-
bimo (preve~ hrane ali premalo
fizi~ne aktivnosti). Poskusimo se
prehranjevati z enostavnimi obro-
ki, bogatimi z zelenjavo (vitamini,
minerali, vlaknine, za{~itne sno-
vi) in bolj revnimi z ma{~obami.
Tako bomo pripravljeni za
toplej{e dni.

Hranila in `ivila
www.zzv-ms.si/si/zdrava-pre-
hrana/Zdrava-prehrana

Med hrano uvr{~amo vse snovi,
ki jih organizem potrebuje za
delovanje in rast. Sestavljena je iz
enega ali ve~ od petih osnovnih
hranil: beljakovin, ogljikovih
hidratov, ma{~ob, mineralov in
vitaminov. ^eprav vode ne uvr{ -
~amo med hrano, je tudi voda
`ivljenjsko potrebna. Beljakovine
zagotavljajo rast in obnovo teles-
nih tkiv. Ogljikovi hidrati ({krob)
in ma{~obe dajejo potrebno ener-
gijo za delovanje organizma in
telesno dejavnost. Naloga mine-
ralov in vitaminov je nadzor teles-
nih procesov.

ZDRAVJE

Zdrav `ivljenjski slog

DARJA VODU[EK VTI^
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Nobeno `ivilo ne vsebuje vseh
hranilnih snovi, zato moramo jesti
razli~na `ivila. 

Zdrava prehrana temelji na petih
glavnih skupinah `ivil:

1. skupina: kruh, `ita, `itni izdel-
ki, ka{e, krompir

2. skupina: sadje in zelenjava
3. skupina: mleko in mle~ni izdel -

 ki
4. skupina: meso, ribe in zame-

njave
5. skupina: `ivila, ki vsebujejo

veliko ma{~ob in sladkorjev

^e u`ivamo `ivila prete`no iz
prvih {tirih skupin, zagotavljamo
zadosten vnos hranilnih snovi za
normalno delovanje na{ega tele-
sa in za vzdr`evanje zdravja. @ivi-
la, ki vsebujejo veliko ma{~ob, za
`ivljenje niso nujno potrebna,
vendar ma{~obe dodajo na{i hra-
ni pestrost in okusnost. 

Izbor in koli~ino `ivil, ki naj bi jih
jedli vsak dan, si lahko predstavi-
mo s pomo~jo prehranske pira-
mide. Predstavljajmo si jo kot
polico v na{i shrambi, na kateri so
skupine `ivil. Ve~ja ko je polica,
ve~krat in v ve~ji koli~ini posega-
mo po dolo~eni skupini `ivil. Na
spodnji in najve~ji polici so `ita,
`itni izdelki in krompir ali {krob-
na `ivila. Na naslednji polici
(malo manj{i od spodnje) najde-
mo zelenjavo in sadje. Naslednja
polica je {e manj{a. Na njej najde-
mo meso in zamenjave ter mleko
in mle~ne izdelke. Na zgornji in
najmanj{i polici so `ivila z veliko
ma{~ob in sladkorjev. Tako pri-
kazuje prehranska piramida u`i -
vanje `ivil iz petih poglavitnih
prehranskih skupin na spodnjih
treh ravneh piramide. Vsaka od
skupin vsebuje dolo~ene hranil-
ne snovi, ne pa vseh, ki jih potre-
bujemo. Prav zato `ivila iz ene
skupine ne morejo nadomestiti
`ivil iz druge skupine. Nobena
skupina `ivil ni pomembnej{a od
druge, za dobro zdravje potrebu-
jemo ̀ ivila iz vseh skupin. Bodite
pozorni na to, da piramida s svojo
obliko in barvami semaforja po -
na zarja koli~ine ̀ ivil v dnevni pre-
hrani in potrebo po izbiranju
zdra vih `ivil.p

Jiaogulan oziroma ju`ni ginseng
ali tako imenovano zeli{~e ne -
smrtnosti uspeva v sen~nih pre-
delih Kitajske, Indije, Japonske,
Nepala, [rilanke in uspeva do
3.000 m nadmorske vi{ine.

Zeli{~e nesmrtnosti je hitrora-
sto~a vzpenjavka iz dru`ine
bu~evk, v ugodnih razmerah pa

lahko zraste 80 cm na leto. Kot
vrtne sorodnice se po opori vzpe-
nja s posebnimi oprijemalnimi
viticami. Poleti se pojavijo majhni,
beli cvetovi. Jiaogulan je dvo-
domna rastlina, kar pomeni, da
ima na eni rastlini samo mo{ke
cvetove, na drugi pa samo
`enske. ̂ e ̀ elimo pridelati seme,
moramo posaditi mo{ke in
`enske rastline skupaj ter pustiti
`u`elkam, da opravijo svoje delo.
Je izjemno trpe`na in prezimno
trdna rastlina, saj prenese tudi do
–15 °C, hkrati pa je zelo enostavna
za sobno vzgojo. Bolezni in {kod-
ljivci jo le redko napadejo, npr.
pol`i v zunanji zasaditvi, ki pa jih
ro~no odstranimo. 

Pri nas jo gojimo kot posodovko
oziroma sobno rastlino v
obe{anki, v kateri ji moramo
zagotoviti dovolj posredne svet-
lobe in sobno temperaturo za
optimalno rast. V dobro gnojeni
zemlji raste hitro in razvija ovijal-
ke z listi, ki jih redno trgamo. Listi
so zna~ilnega grenkega okusa.
Tudi sve`i so primerni za u`iva-
nje. Nekaj mladih listov na dan bo
dolgoro~no prineslo pozitivne
u~inke na telo. Lahko jih
zme{amo v solato ali dodamo v
juhe namesto peter{ilja, le da jih

ne smemo razkuhati. Starej{e liste
zme~kamo in namo~imo v vodo.
[~epec listov navadno dodamo
skodelici vro~e vode in pustimo
10 minut. ^aj je nato pripravljen.
Uporabljamo ga v boju z visoko
ravnijo holesterola, visokim krv -
nim tlakom in za izbolj{anje delo-
vanja srca. Uporabljamo ga za
krepitev imunskega sistema, po -
ve~uje vzdr`ljivost, pospe{uje
prekrvavitev, zavira rakave celi-
ce, krepi odpornost na stres (kot
»adaptogen«), izbolj{uje spomin
in prepre~uje izpadanje las.
Uporabljamo ga tudi za zdravlje-
nje slabega apetita, ka{lja, kro-
ni~nega bronhitisa, stalne bole~i -
ne v trebuhu (kroni~ni gastritis),
proti bole~ini in oteklini (vnetje),
za zdravljenje razjed, zaprtosti,
stresa, proti `ol~nim kamnom,
debelosti, za zdravljenje raka,
sladkorne bolezni, te`av s spa-
njem (nespe~nost), bole~in v
kri`u ter drugih bole~in.

Nekateri ljudje uporabljajo zeli{~e
nesmrtnosti kot sredstvo proti sta-
ranju, antioksidant in sredstvo za
razstrupljanje.

Rastlino je najdete v podjetju
Revital in jo je vsekakor vredno
preizkusiti!p

ZELI[^A

Zeli{~e nesmrtnosti
(Gynostemma pentaphyllum) 

MOJCA KAVA[
FOTO: SPLET
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Pozer. Foto: Stanko Jus.

Prazniki. Foto: Zdravko [tumperger.

Ka`ipot na Raduhi. Foto: Stanko Jus.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Ni te ve~ na vrtu ne v hi{i,
ni~ ve~ glas se tvoj ne sli{i,

~e lu~ko na grobu ugasnil bo vihar,
v na{ih srcih je ne bo nikdar.

Zahvala

Ob bole~i izgubi drage mame, ta{~e in babice

FRAN^I[KE TURK
upokojenke Vital, d. o. o.,
iz @upe~je vasi 28 a,

se iskreno zahvaljujemo  vsem sorodnikom, sosedom, znancem in
prijateljem, ki ste jo pospremili na zadnji poti. Hvala vsem  za
izre~ena so`alja, besede tola`be,  darovane sve~e in cvetje.
Zahvaljujemo se sodelavcem in sodelavkam iz skupine Talum,
Ulitki, d. o. o., Aluminij, d. o. o., in Vital, d. o. o. Hvala tudi  sindi-
katu Talum-a za darovane sve~e in  melodijo slovesa.

@alujo~i sin Janko z dru`ino

Ob bole~i izgubi dragega mo`a,
o~eta, dedka, tasta, strica in
botra 

ANTONA KAU^EVI^A 
iz Apa~, 
upokojenca podjetja Talum,

se iskreno zahvaljujemo sindika-
tu podjetja Talum, godbeniku za
odigrano Ti{ino in vsem, ki ste
ga pospremili na zadnji poti,
izrekli so`alje, darovali cvetje in
sve~e ter kakor koli pomagali v
teh, za nas te`kih trenutkih. 

Njegovi najdra`ji  

Zahvala
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Ko beseda nanese na strategijo,
ljudje radi zamahnejo z roko, saj
se jim zdi, da je to nekaj, kar je v
domeni vojskovanja ali ekonomi-
je. In ker gre pravzaprav za tujko,
je stvar sli{ati {e bolj zapletena,
kot v resnici je. Toda ~e malce
postojimo in dobro premislimo, si
bomo morali priznati, da je na{e
`ivljenje ena sama strategija in da
strate{ko na~rtujemo svojo pri-
hodnost, ne da bi se tega sploh
zavedali. 

^e danes pogledam v svoje
otro{tvo, ne morem mimo zgod-
be, ki so mi jo prebirali pred spa-
njem. Naslov zgodbe je bil Alica
v ~ude`ni de`eli. Natan~no se
spominjam odlomka, ko majhna
deklica Alica pride do razpotja, na
katerem sta ozna~eni dve smeri
poti. Na eni tabli pi{e: »To je pot
v levo,« in na drugi, »to je pot v
desno.« Tedaj se sredi zgodbe
nenadoma pojavi zajec in Alica ga
vpra{a za nasvet, katero pot naj
izbere. Zajec ji zastavi zanimivo
vpra{anje: »Kam si sploh name-
njena?« Deklica na to vpra{anje ne
pozna odgovora, saj ne ve, kam
je namenjena. Zajec ji odgovori,
da ~e ne ve, kam je namenjena in

kam `eli prispeti, je potem prak-
ti~no vseeno, katero pot izbere. 

Verjetno se spra{ujete, kak{no
povezavo ima pravljica s strategi-
jo. ̂ e re~emo, da je strategija ena-
ka cilju neke poti, potem imamo
odgovor. ^e nimamo svojih sanj,
`elja in ciljev, potem nam je prak-
ti~no vseeno, kam gremo in kam
bomo prispeli. Prav zaradi tega je
osebna strategija izjemnega po -
mena. Kadar ~lovek `ivi z danes
na jutri, ne moremo govoriti o
osebni strategiji, temve~ gre bolj
za taktiko in kratkoro~ne
odlo~itve, ki so bolj ali manj pre-
pu{~ene trenutni impulzivnosti
posameznika. Strategija pa je
nekaj, kar si zastavimo na dolgi
rok. ^e v roke vzamete svin~nik
in list papirja in si zapi{ete tri stva-
ri, ki jih `elite uresni~iti do konca
`ivljenja, boste ugotovili, da ste
pravkar zapisali tri stvari, ki so del
va{e osebne strategije. In ~e vam
danes povem, da imate samo {e
nekaj dni ̀ ivljenja, ali bi bile te tri
stvari, ki ste jih zapisali, {e vedno
enake? Verjetno bi se va{e `elje,
sanje in cilji povsem spremenili,
saj ne bi imeli ve~ prihodnosti,
imeli bi samo skrbno odmerjene
trenutke. In v tem je razlika med
kratkoro~nimi cilji, o katerih se
odlo~amo spontano in z manj
pozornosti, in dolgoro~nimi stra-
tegijami, ki so za nas ̀ ivljenjskega
pomena in za katere bi bilo dobro,
da se jih zavedamo in jim po -
sku{amo slediti. Strategija torej ni
novodobna ekonomska kategori-
ja, strategija je nekaj, kar pre`ema
~loveka. 

Zanimivo je, da so ekonomisti
idejo o strategiji povzeli po knjigi
iz leta 5 pr. n. {t. in se imenuje
Umetnost bojevanja. Napisal jo je
kitajski general Sun Cu. Knjiga je
po spletu okoli{~in pri{la v roke
ekonomistu, ta pa je v njej prepo-

znal koristne modrosti, ki jih je
mogo~e prenesti v vsakdanje
`ivljenje in na sodobne na~ine
vodenja. Beseda strategija je
sestavljenka iz dveh besed gr{ke -
ga izvora: stratos, ki pomeni voj-
ska, in ago, kar lahko prevedemo
kot voditi. Na{e `ivljenje ni ni~
drugega kot niz »pravilnih« odlo -
~itev, kar bi lahko imenovali tudi
bojevanje. Pri tem pa nas Sun Cu
opozori na pet pomembnih ele-
mentov, na pot, nebo, vodenje,
zemljo in metode. Pot je na{a stra-
tegija, ki jo izberemo, ali na{ na~in
`ivljenja, ki nas osre~uje. Nebo
nas nau~i, da zunanje okoli{~ine
lahko vplivajo na nas, mi pa bomo
te`ko vplivali nanje; vse, kar lah-
ko storimo, je, da se mi prilago-
dimo na nebo, ker nebo se ne bo
prilagajalo nam. Vodenje je sino-
nim za na{e znanje, inteligenco,
osebno rast, razgledanost, lojal-
nost in disciplino, ki nas bo pri-
peljala do `elenih ciljev. Zemlja
nas opozarja, kje in zakaj se bori-
mo oziroma zakaj se v~asih ̀ rtvu-
jemo. Metode pa od nas zahtevajo
dobro organizacijo. Dokler ~lo -
vek kot posameznik ne obvladuje
samega sebe in dokler ne vemo,
kam `elimo ali kako bomo pri{li
tja, kamor si `elimo, tako dolgo
se bomo vrteli v krogu. S podjet-
jem ni ni~ druga~e. Navsezadnje
podjetje ni ni~ drugega kot kole-
ktivni napor posameznikov. Vse
se torej za~ne pri osebni strategiji
in kon~a pri kolektivni strategiji,
ki preplete kariero, dru`ino in
osebnostno rast nas vseh. In ~e
nas kdaj zanese, da bi se posme-
hovali tistim, ki sanjajo, potem je
~as, da se zbudimo, ker sanje so
edina pot do cilja. Morda so bile
sanje Billa Gatesa in Steva Jobsa
na za~etku res znanstvenofanta-
sti~na utopija, a v~asih tudi na
videz nemogo~e ideje prerastejo
v kaj res velikega.p

POSTANEK

Strategija ni samo v domeni ekonomije
Stoi~en na~rt, da bi si pridobili, kar `elimo, s tem, da
bi zatrli svoje `elje, je, kot bi si odrezali noge, kadar si
`elimo ~evlje. 
(Jonathan Swift, Misli o raznih stvareh)

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Jesenski dnevi, `ar, prosti ~as, za -
bava, prijetno dru`enje, igranje …

S tem namenom smo se v [portnem
parku Dra`enci v petek, 11. okto -
bra, popoldan zbrali sodelavci iz
dru`be Talum Aluminij in vsi, ki so
bili na piknik povabljeni. Bilo nas
je veliko. Pri{li so vsi, ki jim tako
dru`enje nekaj pomeni, manjkali pa
so samo tisti, ki so bili odsotni zaradi
slu`benih obveznosti. 
Za organizacijo so poskrbeli delavci
iz 2. izmene proizvodnje anod –
Riedhammerjeva pe~. Za okusno
pripravljeno hrano je poskrbel na{
kuhar Slavko, da pa je bilo vzdu{je
{e bolj pestro, je z glasbo kot vedno
poskrbel na{ did`ej Vinko. ^as na
pikniku smo popestrili s turnirjem
v namiznem nogometu za dvojice.
Z lepimi prakti~nimi nagradami za

prva tri mesta smo poskrbeli, da so
bili dvoboji med pari zanimivej{i. 
^ustev in pozitivne energije, ki se
je {irila med udele`enci, se z bese-
dami ne da preprosto opisati. 

Ob tej prilo`nosti se `elimo zahva-
liti vsem, ki so sodelovali pri orga-
nizaciji in izvedbi na{ega piknika,
{e posebej sponzorjem za lepe
prakti~ne nagrade: trgovini s teksti-
lom Alina, ra~unalni{ki trgovini
Poveron, Klju~avni~arstvu Tili. 

Piknik je spet pokazal, da je
spro{~eno dru`enje s sodelavci
pomemben del na{ega `ivljenja.
Tako dru`enje vpliva na bolj{o
povezanost skupine, posameznik
zaradi skupnih zabavnih in spro{ -
~enih dejavnosti dobi ve~ji ob~u tek
pripadnosti, ljudje pa se med seboj
la`e spoznavajo.

Vidimo se spet spomladi!p

Kljub skromnosti so bili
obrazki nasmejani

Spro{~eno dru`enje
je pomembno

VESNA MASTEN
FOTO: DARKO FERLINC

ANTON KIRBI[
FOTO: ARHIV

BO@I^KOVANJE PROSTI ^AS

V ponedeljek, 23. decembra, smo
otroke zaposlenih v skupini Ta -
lum povabili v restavracijo Pan v
Kidri~evem. Povabili smo jih
predvsem na prijetno dru`enje in
seveda zato, ker smo pri~akovali
Bo`i~ka. Najprej so si otroci
pogledali lutkovno predstavo z
naslovom Zaj~kov prvi sneg, ki jo
je za otroke pripravila skupina
vzgo jiteljic vrtca Spomin~ica iz
ptujskega vrtca. Lutke in otroci so
skupaj priklicali Bo`i~ka in nav-
du{enje se je stopnjevalo. Darila
so bila, a tudi letos smo se odlo~ili,
da bomo pri obdarovanju skrom-
ni ter da naj bo razlog za sre~anje
dru`enje, in tudi tokrat nam je
uspelo pri~arati nepozaben ve -
~er. Nasmejani obrazki, rde~a
li~ka in slike povedo ve~ kot tiso~
besed.   p

Navdu{enje nad lutkovno predstavo Dru`enje sodelavcev
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Spin baterije – ko magnetno
polje ustvarja tok

Dana{nje baterije se polnijo s
pomo~jo kemi~nih reakcij. To
poteka po~asi, izgube energije pa
so precej{nje. V tako imenovani
spin bateriji magnetno polje bate-
rijo napolni v trenutku. To je od -
li~na novica za uporabnike pre-
nosnih ra~unalnikov in elektri~ -
nih avtomobilov. Spin baterija
izkori{~a vrtenje elektronov. Prvi
model tako imenovane spin bate-
rije je izredno majhen – premer
ustreza ~love{kemu lasu. Jedro
baterije so nanodelci, katerih
elektroni lahko spro{~ajo energi-
jo. ^e spin baterijo postavimo v
mo~no magnetno polje perma-
nentnega magneta, se iz elektro-
nov v nanodelcih sprosti magnet-
na energija. Nanodelci zato spre-
menijo svoje vrtenje, kar spro`i
tok elektronov po zunanjem kro-
gu. (Science)  

Kdo je izumil kavni filter in prvo
kavo v prahu?

Leta 1908 je 35-letna gospodinja
Melitta Bentz iz Dresdna dobila
zamisel, da bi kavo filtrirala skozi
kos pivnika, ki ga je vzela kar iz
sinovega zvezka. Takoj je uvidela,
da je ideja odli~na, in zadevo
patentirala. Melittino ime je posta-
lo sinonim za filtrirano kavo, filtre
pa {e vedno prodajajo z njenim
imenom. 

Veliko slab{e jo je odnesela kava
v prahu, saj je ideja sprva do`ivela
polom. Leta 1771 je dobil neki
Angle` zamisel, da bi izdeloval
kavo v prahu, vendar se za izum
ni zmenil nih~e. Z izzivom se je
spoprijel tudi japonski kemik
Satori Kato, ko je leta 1903 v ZDA
patentiral kavo v prahu. Hitra in
preprosta re{itev s kavo v prahu
je za`ivela {ele v petdesetih letih
prej{njega stoletja, ko so bili ljudje
~edalje bolj zaposleni in jim je
za~elo primanjkovati ~asa. Danes
pa nekateri posegajo kar po kavi,
ki jo lahko kupimo v aluminijasti
plo~evinki. (Science)

Avto na vodik iz urina

Znanstveni skupini Gerardine
Botte z univerze v Ohiu v ZDA je
uspelo izdelati avtomobil~ek s
pogonom na vodik, ki ga s
pomo~jo elektri~nega toka prido-
bivajo iz urina. (Science)

3D-zaslon, ki ga vodijo gibi
Videti je, kot da predmeti pred
zaslonom lebdijo. Uporabnik jih
lahko vodi zgolj s premikanjem
dlani in prstov. Sistem iPoint 3D
uporablja dve videokameri za
zaznavanje uporabnikovega pre-
mikanja. Za gibe ob~utljiv zaslon
so razvili na in{titutu za teleko-
munikacije Fraunhofer, za za~e -
tek pa je namenjen za uporabo pri
ra~unalni{kih igricah in v bol ni{ -
nicah.p

INOVATIVNOST

Inovativnost kot `ivljenjska filozofija
Od ideje do inovacije

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SPLET
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Pi{em zgodovino {estdesetih let
delovanja tovarne. [estdeset let.
Uuu. Zgodovina. Ne morem si je
izmisliti, lahko jo le pi{em po
virih, ki so ohranjeni, dejstvih, ki
so se zgodila, statisti~nih podat-
kih … Ko se zjutraj peljem v
slu`bo, poslu{am po radiu stati-
sti~ne podatke pri poro~ilih. Leta
2013 je bilo iz registra zbrisanih
kar 481 gospodarskih dru`b in 52
samostojnih podjetnikov, na trgu
dela je 680 prostih delovnih mest,
zanje pa se poteguje 118.000
brezposelnih oseb. [e dobro, da
delam v Talumu, si naglas povem.
Na voljo imam 4000 znakov za
vsak prispevek v naslednjih 12
{tevilkah ~asopisa, da obudim
zgodovino 60 let delovanja, zato
je najbolje, da neham tratiti znake
in za~nem. Vrniti se moram v ~as
nekaj pred letom 1954 ...   

Med vojno v letih od 1941 do 1945
je nacisti~na Nem~ija za svoje
voja{ko letalstvo potrebovala
velike koli~ine aluminija, zato je
nem{ko gospodarsko ministrstvo
leta 1941 pooblastilo dru`bo
Vereinigte Aluminium Werke
(VAW), da za korist dr`avne
obrambe za~ne pospe {eno gradi-
ti tovarno glinice. Leta 1942 jo je
zgradilo 89 vojnih ujetnikov, 1076
svobodnih delav cev ter 185 kaz -
njencev. Od pomladi leta 1943 do
konca vojne je delovno obvezo v
Strni{~u prestalo približno 1.400
mo{kih in 500 žensk, od katerih
so nekateri opravljali najtežja dela
tudi do 12 ur dnevno. Na grad-
bi{~u pa so zaporniki povojnega
delovnega tabori{~a {e v letih
1945 in 1946 opravljali le vzdrže-
valna dela. 

Do konca vojne je bilo dokon -
~anih le 70 odstotkov gradbenih
del, saj delo ni potekalo tako
hitro, kot so na~rtovali. Vzrok za
zamudo je bilo pomanjkanje
delovne sile ter gradbenega mate-

ZGODOVINA

Za~etek
VESNA MASTEN
FOTO: ARHIV
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riala. Nem{ka voj ska ob umiku iz
Spodnje [ta jer ske po vojni ni
uni~ila zgrajenega, vendar v te` -
kih gospodarskih razmerah po
kon~ani vojni ni bilo mogo~e
takoj naprej graditi tovarne. Poleg
tega so v Nem~ijo odpeljali tudi
vso dokumentacijo. Po vojni se je
pojavil celo dvom o nadaljevanju
gradnje, saj so v dr`avi vladale sla-
be finan~ne razmere. Jugoslo -
vanska vlada je leta 1947 sklenila
zgraditi tovarno aluminija, za kar
si je zlasti prizadeval Franc Les -
ko{ek - Luka, tedanji slovenski
minister za industrijo in rudarstvo.
Poizvedovali so po na~rtih in
opremi ter usklajevali finan~no
konstrukcijo, v Strni{~u pa so
delavci pod vodstvom in`enirjev
Staneta Tonejca in Boruta Maistra
opravljali vzdr`e valna dela. Iz
Nem~ije sta pripotovala glavna
konstruktorja tovarne dr.
Wilhelm Fulda in in`. Gustav
Vogel in s seboj prinesla na~rte.

Januarja 1947 je Vlada FLRJ spre-
jela sklep o ustanovitvi dr`avnega
gospodarskega podjetja Tovarna
glinice in aluminija Strni{~e in mu
dodelila status podjetja splo{nega
dr`avnega pomena. Na podlagi
odredbe Vlade FLRJ je podjetje
leta 1951 pre{lo iz zvezne v repu-
bli{ko pristojnost in bilo predano
v gospodarsko upravo Sveta Vla -
de LRS za energetiko in ekstrak -
tivno industrijo. Marca 1952 je To -
varna glinice in aluminija prido-
bila pooblastilo za samostojno
opravljanje uvoznih poslov na -
tan ~no dolo~enih artiklov.

Maja istega leta je bil z ustnim
dekretom name{~en tudi vodilni
projektant, arhitekt Danilo Fürst;
njegova sodelavca sta bila in`e -
nirja Borut Maister in Josip Didek.
Urbanisti~na zasnova je predvi-
dela obrate za proizvodnjo glinice
v severnem delu in obrate za
proizvodnjo aluminija v ju`nem
delu kompleksa, po sredini pa naj
bi tekla ravna, 1 km dolga cesta,
na vzhodu zaklju~ena z monu-
mentalnim upravnim poslopjem,
kakor ga poznamo {e danes. Leta
1948 je bil poizkus gradnje hale A
– objekt za elektrolizo ustavljen
zaradi gospodarske blokade
Vzho da. V Tovarni glinice in alu-
minija je bilo samoupravljanje
vpeljano 5. avgusta 1950, ko je bil
izvoljen {tirideset~lanski delavski
svet. Leta 1953 se je pisala zgodo-
vina: naselje Strni{~e so preime-

novali v Kidri~evo, Tovarna glini-
ce in aluminija pa je dobila ime
po velikem revolucionarju Borisu
Kidri~u (sklep IS Ljudske skup{ -
~ine LRS z dne 12. aprila 1953), ki
je umrl 11. aprila 1953. Februarja
1954 je za~el poskusno delovati
obrat za proizvodnjo glinice. Prvi
aluminij je pritekel novembra
istega leta. Slavnostno odprtje to -
varne v navzo~nosti {tevilnih
uglednih in ~astnih gostov je
potekala v nedeljo, 21. novembra
1954. Redna proizvodnja glinice
in aluminija je stekla leta 1955.
Zmogljivost tovarne je bila 45.000
ton glinice in 15.000 ton aluminija
na leto, vendar so se koli~ine letne
proizvodnje hitro pove~evale.

Vodstvo tovarne je leta 1957 s
francoskim podjetjem Pechiney
sklenilo pogodbo za pove~anje
zmogljivosti na 80.000 ton glinice
na leto. Vpeljan je bil nov,
Bayerjev sistem razklopa. Za~ela
se je gradnja tovarne anodne
mase; to je bil prvi povsem avto-
matiziran obrat v Kidri~evem, ki
je za~el obratovati konec leta
1958. @e drugi obisk mar{ala Tita
20. avgusta 1958 pa je potrdil slo-
ves velike tovarne ne samo v
dr`avi, pa~ pa kot ene najve~jih
tovarn aluminija v Evropi.   

Se nadaljuje …p
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Koncert, Bo`i~ek in
sindikalna zabava

FOTO: SRDAN MOHORI^, DARKO FERLINC

FOTOREPORTA@A
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KRI@ANKA

Slovar~ek: USK – reka v ju`nem Walesu, NABLOCKA – rsko-slovenska igralka Marija, VOORT – nizozemski slikar (Cornelis van der, 1576–1624),
ULTRAMID – umetna snov iz poliamidov, AJER – zrak (nare~no), OOLI – ljudstvo v Zairu, JAIR – izraelski biblijski sodnik, ARENA – drama Iva
Bre{ana.




